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De Nederlandse overheid wil dat de economie
vanaf 2050 volledig circulair is. Inzameling en
hergebruik van restmaterialen zal hier een
cruciale rol in spelen. Homogene
bouwmaterialen, zoals PVC, fungeren als een
goed voorbeeld van restproducten die
ingezameld en hergebruikt kunnen worden.
Gegeven deze informatie, wat is de uitdaging
omtrent de huidige situatie? De uitdaging is om
de productie ketens van deze homogene
restmaterialen te verduurzamen. Dit is in theorie
laaghangend fruit aangezien monomaterialen
door hun eenvoud makkelijk te recyclen zijn. In
dit onderzoek wordt de uitdaging aangegaan om
dit in de praktijk te brengen. De betrokken
partijen moeten volgens de theorie van
taakdemocatie  bij elkaar komen om samen de
PVC keten te verduurzamen. De theorie van
taakdemocratie houdt in dat bij het oplossen van
een probleem de betrokken sectoren samen tot
een oplossing moeten komen door elkaar op een
natuurlijke wijze aan te vullen en elkaar niet
beconcurreren in dit proces. Deze theorie is
bedacht door de vereniging Noorden Duurzaam.
Daarnaast is de theorie dat middels
consumentenzelforganisatie de consument een
netwerk moet opzetten om hier actief aan deel te
nemen. Om deze uitdaging aan te gaan wordt er
een experiment opgezet opgezet waar
geprobeert wordt om op lokaal niveau de PVC-
keten te verduurzamen. Wat wordt er precies
onderzocht middels dit experiment? Er wordt
onderzocht in hoeverre vijf verschillende partijen
(wetenschap, onderwijs, overheid, consumenten
en bedrijven) bereid zijn om zich actief dan wel
passief in te zetten voor de verduurzaming van
de PVCketen aan zowel de vraag als de
aanbodkant. Citys heeft van de vereneiging
Noorden Duurzaam, de Hanzehogeschool
Groningen en de gemeente Groningen deze
opdracht gekregen.
. 

DE OPDRACHT 

In t roduct ie

| C ITYS  CONSULTANCY  PAGINA |  03



Op wat voor manier is te werk gegaan in dit
onderzoek? Allereerst is samen met Peter
Bootsma en Egbert Dommerholt een onder-
zoeksvoorstel opgesteld. Aan de hand van dit
voorstel zijn zes onderzoeksvragen geformu-
leerd. Vervolgens is de PVC keten
geanalyseerd om onder andere te weten te
komen hoeveel PVC er al gerecycled wordt, en
welk deel hiervan ingeleverd wordt door de
consument. Vervolgens is een vragenlijst
opgesteld met als doel om deze af te nemen
onder de bouwmarktconsumenten. Middels
deze vragenlijst is er geprobeerd te weten te
komen wat de voorwaarden zijn van de
bouwmarktconsumenten om actief dan wel
passief deel te nemen aan een netwerk van
duurzame klussers. Daarnaast is getoetst hoe-
veel deze consumenten op dit moment weten
over het PVC recycleproces en of ze hier al
aan deelnemen. Deze vragenlijst is face-to-
face afgenomen bij verschillende
bouwmarkten. Naast dat met de consument
gesproken moest worden, moest ook contact
worden gelegd met de overige relevante
partijen van de taak-democratie. Met deze
partijen zijn interviews  om een beter beeld te
krijgen van wie de potententiele
sectorvertegenwoordigers zijn. Zo is er een
interview afgenomen met de voorzitter van de
brancheorganisatie van Doe-Het-Zelf winkels
(VWDHZ). Ook is een interview afgenomen met
de branchemanager van de federatie van
Nederlands rubber- en kunst-stofindustrie
(NKR) en met de gemeente Groningen.

De opzet van het rapport ziet eruit als volgt;
de vragen van het onderzoeksvoorstel wordt
een voor een bij langsgegaan. De vragen 2 en
3 over passieve en actieve deelname van een
netwerk voor duurzame klussers zijn samen-
gevoegd. Ook zijn de vragen 5 en 6 over  de
potentiële sectorvertegenwoordigers en de
voorwaarden van de verschillende partijen van
de taakdemocratie samengevoegd. 
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ADVIEZEN

Nadat de onderzoeksvragen zijn beantwoord zijn er
een aantal adviezen opgesteld. Deze adviezen zijn
onderverdeeld in adviezen wat er moet gebeuren op
gebied van consumentenzelforganisatie en
taakdemocratie. 
Consumentenzelforganisatie:
Ten eerste, uit de resultaten van de afgenomen
consumenten vragenlijst is gebleken dat er een aantal
consumenten zijn die zich actief willen inzetten om
een netwerk van duurzame klussers op te zetten. Ten
tweede, er moet contact worden opgenomen met
deze consumenten zodat verdere stappen genomen
kunnen nomen. Ten tweede moet de optie bekeken
om meerdere bouwmaterialen bij het
vervolgonderzoek te betrekken om
consumentenzelforganisatie laagdrempeliger te
maken. Ten derde, er moet gebruik worden gemaakt
van een toegankelijk online platform om zo het rijkvlak
te vergroten en de communicatie te verbeteren. Een
goed voorbeeld hiervan zou het SDG café zijn waar
Peter Bootsma actief op is. Ten vierde, tijdens dit
onderzoek is gebleken dat passief contact niet genoeg
is om consumenten enthousiast te krijgen voor dit
initiatief. Daarom moeten consumenten op een
actieve manier benaderd worden om hen te
enthousiasmeren voor deelname aan een
consumentennetwerk van duurzame klussers,
bijvoorbeeld middels face-to-face reclame.
Taakdemocratie:
Ten eerste, uit voorgaand contact met lokale
vestigingen van bouwmarkten is gebleken dat deze
weinig tot geen beleidswijzigingen mogen invoeren.
Dit maakt het dus lastig om hen zover te krijgen om
inleverpunten voor PVC bij hun op locatie neer te
zetten. Om deze reden moet dit contact gaan via de
hoofdkantoren of via de brancheorganisatie van Doe-
Het-Zelf winkels (VWDHZ). Ten tweede moet er een
duidelijk plan aan de gemeente worden voorgelegd
waarin staat hoe zij het experiment kunnen faciliteren.
Ten derde moet er volgens de theorie van
taakdemocratie meer bewustwording gecreëerd
worden onder de betrokken partijen dat ze samen
moeten werken om verduurzaming te realiseren.
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Onderzoeksvraag 1: wat zijn volgens wetenschappers relevante parameters van de te
verwachten retourstroom van PVC?

In het onderzoek worden er middels de analyse van de retourstroom van PVC de volgende
vragen beantwoord: 
1.Hoe groot is de totale retourstroom van PVC?
2.Hoe groot is het aandeel van consumenten in het totaal van de PVC retourstroom?
3.Is het economisch haalbaar om een systeem van inzameling en recycling op te zetten?
4.Is een dergelijk inzameling en recycling systeem van maatschappelijke waarde?

Om deze vragen te beantwoorden is er met meerdere betrokken partijen gesproken. Zo is er
een interview afgenomen met een lokale bouwmarkt vestiging van de Gamma Groningen.
Daarnaast is contact geweest met verschillende hoofdkantoren van bouwmarkten en de
brancheorganisatie van Doe-Het-Zelf winkels Nederland (VWDHZ). Naast de bouwmarkt en de
branchorganisatie is ook contact geweest met NRK (brancheorganisatie voor Nederlandse
recyclers), Pre-Zero (Nederlandse recycler) en de gemeente Groningen.

Nadat uitgebreid onderzoek gedaan is gedaan naar wat de relevante parameters van de
retour-stroom van PVC zijn, zijn een aantal bevindingen geformuleerd. Ten eerste, doordat
PVC niet in Nederland geproduceerd wordt maar alleen verwerkt, blijkt het lastig om de
hoeveelheid overgebleven PVC in te schatten. Ten tweede, momenteel wordt in Nederland
60% van PVC al gerecycled, slechts een heel klein deel hiervan wordt ingebracht door de
consument/klussers. Deze data is vergaard via het BIS, BIS staat voor Buizen Inzamel Systeem.
Dit is een netwerk dat zich bezig houdt met inzamelen en recyclen van kunststof buizenafval.
Ten derde, Volgens het BIS, spelen de kosten van een PVC specifiek inleverpunt break-even bij
een afname van 20000 kilogram. Voor de consument is een dergelijke afname niet haalbaar
en daarom is dit economisch niet haalbaar. Ten vierde, Pre-Zero, een grote recycler in
Nederland, heeft interesse getoond in het voorgestelde experiment. Ze willen meedoen en
een team op het inzameling- en recyclingproces zetten, mits de ingezamelde hoeveelheid PVC
groot genoeg is. Ten vijfde, Het BIS heeft momenteel twee inzamelpunten voor kunststof
buizen, deze zijn ver buiten het stadscentrum gesitueerd en zijn daardoor moeilijk te
bereiken. Dit zorgt ervoor dat het maken van een ritje om PVC in te leveren hoogdrempelig is.

Gegeven deze bevindingen zijn vier aanbevelingen geformuleerd wat betreft de PVC retour-
stroom. De eerste aanbeveling is dat een inzameling en recycling systeem voor PVC van
maatschappelijke waarde is. Dit komt doordat er nog geen dergelijk systeem voor alleen PVC
is en er nog veel te winnen valt op het gebied van het recyclen van PVC door consumenten.
De tweede aanbeveling is dat uit de gesprekken met recyclers is gebleken dat ze gemotiveerd
zijn om mee te doen. Zoals eerder genoemd heeft Pre-Zero interesse om mee te doen, mits er
genoeg PVC wordt ingezameld. De derde aanbeveling is dat er niet moet worden ingezet op
de intrinsieke opbrengsten van een inzameling en recycling systeem van PVC. Het is namelijk
economisch niet haalbaar om een dergelijk systeem zichzelf te laten financieren. De laatste
aanbeveling is dat, aangezien de manier van inzameling en het recyclesysteem voor PVC
zichzelf niet kan financieren, er subsidie of een andere vorm van financiering nodig zal zijn om
dit systeem te faciliteren.

ONDERZOEKSVRAAG 1
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Er is te weinig informatie over het inleveren van PVC. Veel respondenten weten namelijk  niet
dat het überhaupt mogelijk is om PVC in te leveren.
Er is een tekort aan zichtbaarheid. Consumenten weten niet waar het PVC ingeleverd kan
worden en daarom doen ze het ook niet.
PVC wordt te weinig gescheiden. Onder de respondenten heerst het idee dat afval in z'n
algemeen niet genoeg gescheiden wordt. Dit punt versterkt het eerste punt dat er te weinig
informatie over het inleveren van PVC is. Uit het onderzoek is namelijk gebleken dat de
gemeente Groningen juist wel veel afval scheidt. 
Inleverpunten zijn te moeilijk te bereiken. Dit is een kritiekpunt op het geringe aantal
inleverpunten dat momenteel aanwezig is.  

Voordat naar de onderzoeksvragen kan worden gekeken is het belangrijk de mening van de
consument rondom het recycleproces van PVC te analyseren. Dit is belangrijk omdat er dan kan
worden gekeken naar wat nu goed gaat in het recycleproces en wat eventuele verbeteringen
zouden kunnen zijn. Dat is belangrijk, omdat er dan eventueel  verbeteringen zouden kunnen
worden doorgevoerd voor een mogelijke creatie van het netwerk van duurzame klussers. Het
zou kunnen dat het tijd kost voordat een netwerk van de grond komt, terwijl er misschien wel al
andere veranderingen gerealiseerd zouden kunnen worden in het recycleproces. We hebben dit
door middel van een enquete, waar we zowel vragen naar een netwerk als over het huidige
recycleproces hebben gesteld. Alle gestelde vragen zullen aan het eind van dit hoofdstuk weer-
gegeven worden.

Huidig PVC recycleproces
Op de vraag 'Levert u overgebleven PVC in?', heeft van de 49 respondenten 61,2% aangegeven
PVC niet te recyclen en 38.8% wel. Deze simpele vraag geeft twee duidelijke antwoorden. Het
eerste antwoord is dat er al een grote groep klussers is dat ondanks de moeilijke
omstandigheden zich wel al bezig houdt met het recyclen van PVC. Dit toont aan dat er een
grote groep klussers is die het recyclen belangrijk genoeg vindt om zelf de "nodige stappen" te
ondernemen voor het  realiseren van een een organisatie van duurzame klussers. Het tweede
antwoord is dat er een nog grotere groep die aangeeft het overgebleven PVC niet in te leveren.
Dit toont dat er nog veel progressie is te boeken wat betreft het inleveren van PVC. 

Feedback op het recycleproces
Op de vragen of er volgens de respondenten verbeterpunten zijn voor het inleveren van PVC  en
onder welke voorwaarden de consumenten, mits ze het PVC niet inleveren, het PVC wél zouden
inleveren werd als volgt op geantwoord:
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Overbrengen informatie over PVC

Recyclen makkelijker maken voor de consument

Lage kosten of gratis maken

PVC moet worden opgenomen in al bestaande recycle processen voor bouwmarkt-
materialen

 
 'Gemakkelijkheid, duidelijkheid en lage kosten'

 

Deze drie punten zijn heel belangrijk voor het aan de mens brengen van het recycleproces.
Dit kan gedaan worden door de volgende punten:
 

In 2050 moet heel de economie circulair zijn. Dat proces zal vooral door de consument
moeten worden gedaan. Het probleem is alleen dat het moeilijk is voor de consument om zich
hard te maken voor een zaak waar ze niet veel van af weten. Uit het onderzoek blijkt dat
82,1% van de respondenten aangeven dat ze circulaire economie een belangrijk onderwerp
vinden. Dit toont aan dat er een bodem is voor het starten van een dergelijk
verduurzamingsproject. Het is daarom heel belangrijk om informatie duidelijk over te brengen
naar de consument. Uit het gevoerde gesprek met de gemeente blijkt ook dat deze informatie
overbrengen naar de burger ziet als een knelpunt. De gemeente gaf aan dat er veel goede
projecten worden gedaan, maar dat het probleem zit in het feit dat weinig mensen hiervan op
de hoogte zijn. Het is daarom belangrijk dat hier transparant over wordt gecommuniceerd
naar de burger/consument.  

Uit het onderzoek blijkt dat de consument momenteel moeite ervaart met het bereiken van de
recyclepunten. Dit komt omdat deze ver buiten de stad liggen en dit ook niet duidelijk wordt
aangegeven waar deze plekken zijn. De punten moeten centraler en bereikbaarder neer
worden gezet. Daarnaast is het belangrijk dat de punten duidelijk en zichtbaar worden
aangegeven. Het doel moet zijn dat iedereen uiteindelijk wil recyclen. Alleen op deze manier
kan de PVC industrie volledig circulair worden gemaakt. Om er voor te zorgen dat iedereen
PVC gaat recyclen, is het noodzaak dat het inleveren van PVC niet te veel inspanning vergt van
de consument. 

Zoals hiervoor genoemd werd, moet het uiteindelijke doel zijn dat de gehele PVC stroom
circulair wordt gemaakt. Het is daarom belangrijk zo min mogelijk barrières te creëren voor de
consument om te recyclen. Een van de barrières waar consumenten eventueel tegenaan
lopen is dat het recyclen geld zou kosten. Om ervoor te zorgen dat consumenten hun
overgebleven PVC inleveren is het dus belangrijk dat de kosten hiervoor laag of gratis zijn. 

Veel bouwmarkten zijn al actief bezig met het recyclen van bouwmaterialen. Het inleveren van
overgebleven bouwmaterialen kan bijvoorbeeld in grote bakken bij de uitgang van een
bouwmarkt. Doordat de consument hier niet omheen kan kijken, is dit proces erg effectief. Dit
zorgt er namelijk voor dat het proces van recyclen zichtbaar, makkelijk en goedkoop is.
Wanneer dit ook zo voor PVC zou gebeuren, kan dit ervoor zorgen dat de recylestroom van
PVC ook sterk bevorderd kan worden.
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Onderzoeksvraag 2: Onder welke voorwaarden zijn bouwmarkt consumenten bereid om
deelnemer of lid te zijn van een netwerk van duurzame klussers?

Onderzoeksvraag 3: Onder welke voorwaarden zijn bouwmarkt consumenten bereid om
behalve deelnemer ook initiatiefnemer te zijn van een netwerk van duurzame klussers?
Wat zijn kansrijke manieren om potentiele initiatiefnemers te vinden? 

Netwerk
Allereerst is het van belang om een netwerk te specificeren. Onder een netwerk wordt
verstaan 'een groep consumenten dat zich inzet voor het verduurzamen van in dit geval de
PVC recycleketen'. Daarnaast bestaat er een verschil tussen actief en passief lid. Een actief lid
is verantwoordelijk voor het mede-organiseren van een netwerk, heeft inzetbare professionele
kennis en krijgt maatschappelijke erkenning. Een passief lid zou bijvoorbeeld op de ledenlijst
staan, restanten kunnen inleveren en petities kunnen ondertekenen.   

In de enquête is de vraag gesteld of de consument zou willen deelnemen aan een netwerk dat
zich inzet om bouwmaterialen te verduurzamen.

Van de in totaal 68 respondenten gaf 41,2% aan deel te willen nemen nemen aan een
dergelijk netwerk. 74,2% geeft aan dit op een passieve manier te willen doen en 9,7% op een
actieve manier. De belangrijkste voorwaarden voor dit lidmaatschap zijn in de volgende tabel
weer-gegeven. De gehele lijst van voorwaarden staat in de appendix. De door de
respondenten de meest benoemde voorwaarden zijn een beperkte inname van de tijd, een
gratis lidmaatschap en online communicatie. 
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Tabel 1: voorwaarden voor deelname aan netwerk 

Toevoeging van een netwerk
Ook is onderzocht of de consument een toegevoegde waarde ziet in een
consumentennetwerk van duurzame klussers en wat de bijdrage van een dergelijk netwerk
voor het verduurzamen van bouwmarktmaterialen zou kunnen zijn. De antwoorden op deze
vraag staan in tabel 2.



PAGINA |  10  C ITYS  CONSULTANCY |

Tabel 2: bijdrage netewrk aan een duurzamere bouwketen 

Afspraken maken met bouwmarkten
Aandacht vragen van politiek en media
Restantenabank bij een afvalstation
Regelgeving voor ondernemers aanpassen
Onderzoek en vervolgens klant informeren 
Een inzamelpunt onderbrengen bij de milieustraat 

*

*

*

*

*
*

*



Onderzoeksvraag 4: Onder welke randvoorwaarden kan een lokaal netwerk van bouwmarkt
consumenten levensvatbaar zijn en effectief opereren?

Over de vraag of een dergelijk netwerk van consumenten te realiseren is zijn enkele
bevindingen gedaan. Hieruit zijn aanbevelingen gerold met betrekking tot het vormen van een
een consu-mentenzelforganisatie en welk doel deze zou kunnen dienen. Voor het onderzoek is
gesproken met veel hobby- en beroepsklussers bij bouwmarkten in Groningen. Hier kwam
duidelijk naar voren dat de gemiddelde hobbyklusser een hoge mate van bereidheid heeft om
zich in te zetten voor de verduurzaming van bouwmaterialen. Er is een maar een klein zetje
nodig om deze personen in actie te krijgen. Dit zetje zou een consumentennetwerk zou kunnen
zijn. Hierdoor gaan de consumenten zich eerder bezig houden met het verbeteren van het
recycleproces door zich bijvoorbeeld in te gaan zetten om invulling aan de stromen van
restafval te geven. 

In de afgenomen enquête zijn verschillende vragen gesteld over de circulaire economie.
Respon-denten werden gevraagd hoe belangrijk zij de circulaire economie vinden en of ze aan
de circulaire economie bij willen dragen door zich bijvoorbeeld aan een consumentennetwerk
te verbinden. Ook werd gevraagd onder welke voorwaarden zij bereid zijn om zich actief dan
wel passief in te zetten voor de verduurzaming van bouwmaterialen. De gestelde vragen
inclusief de verdeling van de responses zijn te vinden in appendix B.

Wat verder sterk naar boven kwam in het 'field-research' is dat een groot deel van de
consumen-ten te weinig informatie heeft over het inleveren van bouwmaterialen. Hierdoor is
het moeilijk voor deze consumenten om bij te kunnen dragen aan het circulair maken van deze
materialen. Het geven van de juiste informatie is dus essentieel voor het betrekken van
consumenten in het verduurzamen van de recycleketen. Het verstrekken van de  juiste
informatie hierover zou dus een belangrijke manier kunnen zijn om het consumentennetwerk te
dienen. Hoe het netwerk dit  uiteindelijk zou kunnen doen zou later ingevuld moeten worden.
Dit zal waarschijnlijk een trial and error proces worden om te kijken hoe het netwerk het
effectiefst te werk zou kunnen gaan. 

De aanbeveling die betrekking  heeft op de consumentenzelforganisatie is het vergroten van
het gebied waar dit netwerk invloed op kan uitoefenen. In plaats van een netwerk per materiaal,
in dit geval PVC, is een groter netwerk wat zich bezighoudt met de verduurzaming van alle
materialen nodig. Consumenten worden hierdoor eerder aangetrokken omdat zij het idee
krijgen dat ze invloed kunnen uitoefenen op meerdere materiaalstromen tegelijk waardoor ze
dus een groter verschil maken.

ONDERZOEKSVRAAG 4 

ONDERZOEKSVRAAG 4   
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De gemeente Groningen wil graag met andere partijen om tafel voor projecten over
verduurzaming, wel moeten deze in lijn zijn met de doelstellingen van de gemeente.
De gemeente Groningen wil met consumenten om tafel als deze opereren als een netwerk
in plaats van individuen. Als het bij individuen blijft komt er weinig van de grond.
De gemeente kan een faciliterende rol aannemen, dit betekent dat ze bijv. grondstoffen
kunnen aanbieden waarmee geëxperimenteerd kan worden. Ook kunnen ze een
aanjagende rol aannemen door bewegingen zoals deze aan te sporen. 

Onderzoeksvraag 5: Wie zijn, gegeven de theorie van taakdemocratie en de aanname van
een consumentennetwerk als vertegenwoordiger van de burgers/consumenten, potentiële
sectorvertegenwoordigers van de andere vier sectoren (wetenschap, overheid, bedrijven
en (beroeps)onderwijs)?

Onderzoeksvraag 6: Onder welke voorwaarden zijn potentiële sectorvertegenwoordigers
bereid om in geregeld overleg te komen om campagnes voor duurzame ontwikkeling -
waaronder circulaire economie - te ontwerpen en te realiseren? 

Zoals eerder beschreven zullen de bevindingen op de 5e en 6e onderzoeksvragen gezamenlijk
worden behandeld. Een kanttekening die gemaakt moet worden bij deze twee vragen, is dat
de sector (beroeps)onderwijs is veranderd naar de sector non-profits. Deze term is breder en
sluit beter aan. 

Om deze twee vragen zo gestructureerd mogelijk te behandelen is ervoor gekozen om niet
eerst alle sectorvertegenwoordigers te noemen en daarna de voorwaarden maar om de
beantwoording van de vragen per partij te doen. Als eerst zal de overheid worden besproken,  
daarna de bedrijven, vervolgens de wetenschap en als laatste de non-profits. Elk kopje zal op
dezelfde manier worden gestructureerd. Eerst worden de potentiële
sectorvertegenwoordigers genoemd, daarna  de voorwaarden die deze
sectorvertegenwoordigers hebben benoemd en aan het eind van dit hoofdstuk worden de
algemene aanbevelingen gegeven. Deze aanbevelingen zijn opgesteld in lijn met de
bevindingen. Een laatste opmerking over dit hoofdstuk is dat de notulen van de interviews die
zijn afgenomen in appendix A te vinden zijn. 

Overheid

Voor het aankomende experiment over het recyclen van bouwmaterialen, specifiek PVC, in de
gemeente Groningen zijn twee partijen die deze sector zou kunnen vertegenwoordigen. Deze
vertegenwoordigers kunnen de beleidsbepalers en de mensen uit de wet- en regelgeving
kunnen zijn. Zij kunnen beiden op een andere manier een goede toevoeging zijn. 

Voor de gemeente Groningen past de faciliterende rol het best, de gemeente kan immers
geen regels opstellen die de bouwmarkten verplichten om inzamelpunten voor PVC neer te
zetten. Wel kan de gemeente erg waardevol zijn in het faciliteren van bijvoorbeeld een locatie
waar het PVC naar toe kan. Binnen de gemeente zijn drie mensen benaderd voor interviews.
Deze mensen zijn Anne Helbig, Carolina Vogel en Frits van der Werff. Zij gaven aan
enthousiast  te zijn om deel uit te maken van dergelijke overleggen. Aangezien deze mensen
genoeg verstand hebben van verduurzaming zouden zij goede sectorvertegenwoordigers
kunnen zijn. 

De wet en regelgeving zou ook een goede toevoeging zijn, zij kunnen namelijk helpen met het
druk uitoefenen op bepaalde partijen om in sommige gevallen verduurzaming te versnellen.
Hierbinnen zijn nog geen potentiële sectorvertegenwoordigers gevonden. Dit gebied vereist
dan ook nog verder onderzoek. De voorwaarden die de gemeente Groningen stelt zijn:

ONDERZOEKSVRAGEN 5/6  
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Er moeten duidelijke getallen zijn die aangeven hoe groot het probleem is.
Er moeten duidelijke afspraken komen, dit voorkomt dat een concurrent niet bepaalde
veranderingen doorvoert, waardoor scheve verhoudingen ontstaan.
Bedrijven willen zo min mogelijk kosten maken.

Voordat de wetenschap naar het probleem gaat kijken, moet door middel van data
duidelijk worden gemaakt hoe groot het probleem is.

Bedrijven

De bedrijvensector is enorm en er zouden hier tallozen sectorvertegenwoordigers in
gevonden kunnen worden. In dit onderzoek zijn al drie interessante partijen gevonden die een
goeie toevoeging zouden zijn als vertegenwoordigers van de bedrijvensector. 

Allereerst is contact gezocht met de lokale bouwmarkten, hier is een interview afgenomen een
filiaalmanager die vertelde dat lokale filialen weinig inbreng hebben en dat de hoofdkantoren
het algemene beleid bepalen. De hoofdkantoren zullen dus aanwezig moeten zijn bij de
gesprekken wil het mogelijk zijn om echte veranderingen door te voeren in de recycleketen
van bouwmaterialen

Verder is er contact gelegd met de beleidsadviseur van de branche-organisatie VWDHZ
(Vereniging van Winkelketens in de Doe-Het-Zelf Branche). Hij legde de nadruk  erop dat het 
 verduurzamen van de recycleketen niet per winkelketen aangepakt moet worden maar dat
het een brancheoverkoepelend probleem is. Hij is tevens enthousiast om verder te met het
oplossen van dit  probleem.

Een andere sectorvertegenwoordiger van de bedrijven zou Pre-Zero kunnen zijn. Dit is een
groot recyclebedrijf dat al een grote infrastructuur heeft in de recycleketen. Dit bedrijf gaf ook
aan enthousiast over het onderzoek te zijn, en zijn bereid om verder te kijken naar mogelijk-
heden.

Alle partijen hadden verschillende voorwaarden die zij stelden om mee te doen, hieronder zijn
de belangrijkste opgesomd:

Wetenschap

In dit onderzoek is geconstateerd dat er weinig tot geen onderzoek is naar de keten van PVC
dat door hobbyklussers wordt gebruikt. Dit is vooral omdat het om relatief kleine aantallen
gaat vergeleken met de hoeveelheid PVC er in de gehele bouweconomie omgaat. Hierdoor zijn
de vertegenwoordigers van de wetenschap de mensen die er dagelijks mee bezig zijn en die
veel kennis hierover hebben.

Allereerst zijn dit de bouwmarkten zelf, zij zijn in staat om de beste schattingen te maken over
hoeveel PVC er door consumenten wordt gekocht. Echter, is er dan nog een relatief slecht
beeld over hoeveel van dit PVC niet wordt gerecycled. Pre-Zero zou hier een toevoeging
kunnen zijn, door het leveren van getallen over recyclen en de manier waarop dit gebeurt.
Ook beleidsmakers van een bedrijf zoals NRK zouden hier kunnen helpen.

Hiervoor zal onderzoek gedaan moeten worden, bijvoorbeeld door het kijken naar hoeveel
PVC er in de gemiddelde vuilnisbak zit. Dit soort onderzoeken zouden vanuit de gemeente
Groningen geïnitieerd kunnen worden. De gemeente heeft hier waarschijnlijk de beste data en
mogelijkheden voor. Op deze manier zou de gemeente Groningen dan dus ook als
vertegenwoordiger voor de wetenschapssector bij de overleggen aanwezig kunnen zijn. Deze
mogelijkheid heeft echter nog wel verder onderzoek nodig.

Aangezien deze partijen al genoemd zijn, zijn hier weinig extra voorwaarden die worden
gesteld. Wel is er een overkoepelende voorwaarde:
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De benodigde werkuren moeten gecompenseerd worden.
Het onderzoek moet in lijn zijn met de projecten en het doel van de non-profit organisatie.

Non-profit

Aan het begin van dit onderzoek is de non-profit sector alleen als onderwijs benaderd. Hier
werd vastgesteld dat onderwijs voor dit probleem niet relevant was. Dit was omdat aan het
begin werd aangenomen dat dit probleem makkelijk genoeg op te lossen is en weinig verder
onderzoek nodig heeft. Wel kan hiervan gebruik worden gemaakt op een andere manier,
namelijk door het onderzoeken naar hoe de taakdemocratie in de praktijk werkt.

Later in het onderzoek werd duidelijke dat het breder werd getrokken, namelijk de aandacht
naar alle non-profit organisaties. Al deze organisaties zouden bij de gesprekken aanwezig
kunnen zijn om te bekijken waar zij wellicht zouden kunnen inspringen. Een partij die dit
bijvoorbeeld zou kunnen zijn is Citys Consultancy Groningen, door zo’n non-profit organisatie
erbij te betrekken kunnen mogelijke onderzoeken snel tot stand komen. De voorwaarden die
non-profit organisaties stellen zijn:
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Na de bevindingen per sector te hebben behandeld zullen nu de concrete algemene
aanbevelingen volgen. De aanbevelingen zijn als volgt.

Contact zoeken met hoofdkantoren
Aangezien lokale partijen zelf weinig mogen bepalen is het wenselijk om meteen de grote
hoofdkantoren te contacten. Anders zullen de lokale partijen slechts werken als een
doorgeefluik en dit vertraagt het gehele proces. Wel zou een eventueel lokaal experiment in
Groningen plaats kunnen vinden.

Voor de bouwmarkten specifiek kan dit contact het makkelijkst gedaan worden via de
overkoepelende brancheorganisatie.

Taakdemocratie op een groter probleem toepassen
Er is op meerdere facetten ondervonden dat alleen het aanpakken van PVC met taak-
democratisch overleg lastig wordt. Dit reden hiervan is dat men PVC niet als een groot genoeg
probleem ziet. Om dit op te lossen zou de taakdemocratie groter getrokken kunnen worden.
Bijvoorbeeld naar alle monomaterialen die door bouwmarkten wordt verkocht.

Als extra voordeel heeft dit dat er beter getoetst kan worden hoe taakdemocratisch overleg in
zijn werk gaat, aangezien bij elke sector meer partijen aanwezig moeten en willen zijn. 

Druk vanuit de overheid
De bedrijven willen geen nadeel ten opzichte van concurrenten. Dit houdt in dat zij niet als
enige een verduurzaming gaan doorvoeren die wellicht kosten met zich mee brengt. De
overheid kan hier de ondersteunde partij in zijn door het speelveld gelijk te maken en houden
voor de bedrijven. Dit kan ook vanuit een faciliterende rol, door bedrijven bij bepaalde
veranderingen te ondersteunen.

Hiervoor moet de overheid wel duidelijk hebben wat zij willen bereiken met bepaalde
veranderingen. Op deze manier weten alle partijen duidelijk van elkaar wat er gedaan gaat
worden en zijn er zo min mogelijk verassingen aan het einde.

Meer bewustwording creëren
Door het gehele onderzoek is gemerkt dat partijen nog heel erg de instelling hebben dat ze
zelf alle duurzame oplossingen moeten bedenken en uitvoeren. Hier moet meer
bewustwording worden gecreëerd dat er juist samen naar oplossingen gekeken moet worden.
Als dit gebeurt zullen zij ook uit zichzelf om zich heen gaan kijken naar andere interessante
partijen die zouden kunnen helpen. Een publicatie van aankomend experiment en aandacht
hiervoor zou al een goede stap zijn.

Aanbevelingen
Taakdemocratie
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Opzet van het vervolgonderzoek en het experiment 
 
Voor het vervolgonderzoek met als doen om uiteindelijk tot een experiment te komen moeten
meerdere stappen worden bepaald. In het vervolg van deze paragraaf zullen deze stappen
uiteen worden gezet. 
 
Alleen PVC of meerdere materialen?
Allereerst moet worden bepaald of het experiment alleen op PVC of op meerdere
monomaterialen tegelijk moet worden toegepast. Uit de enquête blijkt dat klussers een hoge
bereidheid hebben om zich in te zetten voor de verduurzaming van bouwmaterialen. Echter,
zo blijkt uit het verdere onderzoek, kan er waarschijnlijk een grotere bereidheid voor
consumentenzelforganisatie worden bereikt als niet alleen op PVC wordt geëxperimenteerd
maar ook op andere bouwmaterialen. Aan de andere kant is het experiment wel makkelijker
uit te voeren wanneer maar één monomateriaal (in dit geval PVC) wordt gebruikt. 

Exacte data over afvalstromen verzamelen
Voordat het experiment daadwerkelijk kan beginnen zal exacte data moeten worden
verzameld over de retourstroom van het PVC en de andere eventuele monomaterialen.
Uitgezocht zal dus moeten worden hoe de dit wordt verwerkt, waar dit precies wordt gedaan
en over hoeveel materiaal het gaat. Pas als dat duidelijk is kunnen er stappen ondernomen
worden. Het is belangrijk om deze data te krijgen omdat op deze manier duidelijk wordt in
hoeverre een organisatie van duurzame klussers écht nodig is. 

Data voorleggen aan sectorvertegenwoordigers
Wanneer de data zijn verzameld kan deze worden voorgelegd aan de betrokken
sectorvertegenwoordigers. De betrokken sectorvertegenwoordigers in deze zijn de overheid,
bedrijven, wetenschap en non-profits. Aan de hand van de verzamelde data kunnen deze
sectoren om de tafel zitten en met elkaar tot een overeenstemming komen over hoe de
verduurzaming van monomaterialen van bouwmarkten in zijn werk moet gaan. Later, wanneer
ook de consument een sectorvertegenwoordiging heeft, moet ook met deze sector worden
betrokken in dit overleg. Voorafgaand aan het overleg moet goed duidelijk worden gemaakt
wat de verschillende rollen van de sectoren zijn. Vooral de rol van de overheid, in dit geval de
gemeente, is van belang. Er moet goed worden onderzocht welke rol de gemeente kan spelen
in het circulair maken van monomaterialen. 

Consumenten benaderen
Om vertegenwoordiging voor de consumentensector te vinden moeten consumenten worden
benaderd. Hier wordt dan gevraagd of zij zich actief dan wel passief willen inzetten voor het
verduurzamen van monomaterialen uit bouwmarkten. Uit de afgenomen enquêtes blijkt dat
er een grote bereidheid is onder de consumenten om zich in te zetten voor deze
zelforganisatie.   

Consumentenzelforganisatie opzetten
Wanneer consumenten zijn verzameld die zich actief willen inzetten voor het opzetten van
een netwerk van duurzame klussers moet hiermee om de tafel worden gezeten over het
opzetten van de daadwerkelijke consumentenzelforganisatie van duurzame klussers. Hierbij
zijn de voorwaarden uit de enquête voor actieve dan wel passieve deelname belangrijk, deze
geven namelijk een verduidelijking welke voorwaarden van belang zijn voor een deelname aan
de zelforganisatie. 

Experimenteren in Groningen
Als laatste moeten met de verschillende sectoren afspraken worden gemaakt over het
beginnen van het experiment in Groningen. Wanneer deze afspraken zijn gemaakt kan ook
daadwerkelijk geëxperimenteerd worden met hoe de consumentenzelforganisatie van
duurzame klussers in de taakdemocratie geïmplementeerd kan worden.
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https://www.noordenduurzaam.nl/taakdemocratie
https://bureauleiding.nl/bis-buizeninzamelsysteem/
https://www.vanwerven.nl/
https://www.nrk.nl/
https://www.prezero.nl/
https://vinylplus.eu/
integrale Circulaire Economie Rapportage 2021

https://www.pbl.nl/publicaties/integrale-circulaire-economie-rapportage-2021
Routekaart Circulaire Economie Gemeente Groningen

https://gemeenteraad.groningen.nl/Documenten/Bijlage-1-Circulaire-Economie-2.pdf 
"Circulaire economie is groot vraagteken voor consument", RetailTrends, 17-1-2019,

https://retailtrends.nl/news/55245/circulaire-economie-is-groot-vraagteken-voor-
consument 

"Ruime meerderheid consumenten bereid circulair te consumeren", onderzoek van de
Rijksuniversiteit Groningen en Het Groene Brein, 10-4-2019,

https://www.duurzaam-ondernemen.nl/ruime-meerderheid-consumenten-bereid-
circulair-te-consumeren/ 

"Circulaire economie heeft duw nodig", Volkskrant 14-07-2021,
https://www.volkskrant.nl/economie/overheid-moet-concretere-doelen-formuleren-om-
te-komen-tot-een-circulaire-economie~be7bbd6e/

Bronnen
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Wie zijn wij?

Citys Consultancy is een strategisch adviesbureau, gerund door studenten.
“Voor Groningers, door Groningers”

Gedachte
Citys Consultancy is een in februari 2020 opgericht strategisch adviesbureau om wederzijdse
ontwikkeling van onze studenten en de klanten te stimuleren. Citys wordt gerund door een
multidisciplinair team van studenten die zich willen inzetten voor de stad en provincie Groningen.

De opzet van Citys
Het team van Citys bestaat uit 15 enthousiaste en slimme studenten die zijn onderverdeeld in drie
groepen; een bestuur met drie bestuursleden en twee projectgroepen van zes consultants. De
consultants en het bestuur leren veel van elkaar en van de leerzame trainingen die wij elke week
krijgen. 

Projectteams
De projectteams van Citys bestaan uit gemotiveerde en zorgvuldig uitgekozen studenten. De teams
worden zo ingedeeld dat er een interdisciplinaire samenwerking ontstaat. Elk team heeft een
projectleider die die samenwerking met de klant waarborgt en verantwoordelijk is voor de uiteindelijke
oplevering van het project.

C O N T A C T Adres E-mail Telefoonnummer Website
Grote Markt 27 m.lam@citysgroningen.nl 0642966032 www.citysstudentconsultancy.nl
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Maarten Lam
Projectmanager

m.lam@citysgroningen.nl

Ernest Bijleveld
e.bijleveld@citysgroningen.nl

Gijs Tielkemijer
g.tielkemijer@citysgroningen.nl 

Nienke de Jong
n.de.jong@citysgroningen.nl 

Don Bakker
d.bakker@citysgroningen.nl 

Isabelle Cox
i.cox@citysgroningen.nl

Opdrachten
Citys zet zich exclusief in voor Groningen. Dit houdt in dat de klanten kleine ondernemingen in
Groningen zijn of Groningse overheidsinstanties. Opdrachten waar Citys ervaring mee heeft zijn
marktanalyses, businessplannen en groeistrategieën. 

Uitbreiding
Citys is kort geleden uitgebreid naar Delft. Momenteel zijn uitbreidingen bezig naar Utrecht en
Amsterdam Citys hoopt hier binnenkort vestigingen te kunnen openen.

Trainingspartners
Onze hoofdpartners zijn,  Monitor Deloitte, Metyis en Roland Berger. Daarnaast zijn de gemeente
Groningen, de provincie Groningen, de Hanzehogeschool en de Rijksuniversiteit partners. Vanuit
een team binnen Citys die verantwoordelijk is voor de ontwikkeling van de consultants, worden om
de week trainingen verzorgd door verschillende relevante bedrijven en wordt er elke projectronde
een trainingsweekend georganiseerd. 

Aan dit project hebben gewerkt: 

C O N T A C T Adres E-mail Telefoonnummer Website
Grote Markt 27 m.lam@citysgroningen.nl 0642966032 www.citysstudentconsultancy.nl
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